





LEARNING OBJECTIVES

In this lesson, you will learn to use Chinese to

- 1. Explain how to write your Chinese name;
- 2. Say where you were born and grew up;
- 3. Discuss the pros and cons of living on and off campus;
- 4. Express politely a dissenting opinion.



RELATE AND GET READY

In your own culture/community—

- How do people talk about the origins of their names?
- Do students prefer on-campus or off-campus housing?
- What services are provided for first-year students when they arrive on campus?



Before You Study

Check the statements that apply to you.

- 1. I am a first-year student.
- 2.1 flew in before the beginning of this new school year.

When You Study

Listen to the audio recording and scan the text. Ask yourself the following questions before you begin a close reading of the text.

1. When and where does the conversation take place?



張天明是大學一年級的新生¹。快開學了,他家離大學很遠,得坐飛機去學校。他坐飛機坐了兩個多小時。下飛機以後,他馬上叫了一輛出租汽車,很快就到了學校宿舍¹。

LANGUAGE NOTES

①新生 (xīnshēng, new student) is the Chinese term for students in an incoming school class. College freshmen are also known as 新鮮人/新鲜人 (xīnxiānrén) in Taiwan, a (perhaps initially facetious) translation from English that may raise an eyebrow or two in mainland since the adjective



- 3.1 am used to campus life.
- 4.1 live in a student dorm.
- 5.1 know the meaning of the characters of my Chinese name.
- 2. What do the two characters have in common?
- 3. What is the main topic of the conversation?
- 张天明是大学一年级的新生¹。快开学了,他家离大学很远,得坐飞机去学校。他坐飞机坐了两个多小时。下飞机以后,他马上叫了一辆出租汽车,很快就到了学校宿舍¹。

新鮮/新鲜 (xīnxian, fresh) is associated with food or events where the word means "novel" or "unusual." Returning students are called 老生 (lǎoshēng, old students) in Chinese.

4 Integrated Chinese • Level 2 Part 1 • Textbook

張天明: 人真多!

柯林: 你是新生吧?

張天明: 是,我是新生。你呢?

柯林: 我是研究生。在這兒幫新生搬東西。請問,你叫什

麽名字?

張天明: 我叫張天明。

柯林: 張天明? 是中文名字嗎?

張天明: 對,我爸爸媽媽是從中國來的。可是我是在美國出

生,在美國長大的20請問你的名字是...

柯林: 我正在學中文,我的中文名字是柯林。你的名字是

哪三個字?

張天明: 張是弓長張,就是一張紙的張,天是天氣的天,明

是明天的明。

柯林: 你是怎麽來學校的?

張天明: 我先坐飛機,從機場到學校坐出租汽車。柯林,你

也住在這兒嗎?

柯林: 不, 這是新生宿舍, 我住在校外。

張天明: 是嗎? 你為什麼住校外? 你覺得住在校內好, 還是

住在校外好?

柯林: 有的人喜歡住學校宿舍, 覺得又方便又安全, 有的

人喜歡住在校外, 因為校外的房子比較便宜。我住

在校外,除了想省點兒錢以外®,還為了自由。

再說[®], 住在校内也不見得很方便。

張天明: 真的嗎? 那我以後也搬到校外去。

张天明: 人真多!

柯林: 你是新生吧?

张天明: 是,我是新生。你呢?

柯林: 我是研究生。在这儿帮新生搬东西。请问, 你叫什

么名字?

张天明: 我叫张天明。

柯林: 张天明? 是中文名字吗?

张天明: 对, 我爸爸妈妈是从中国来的。可是我是在美国出

生,在美国长大的②。请问你的名字是…

柯林: 我正在学中文, 我的中文名字是柯林。你的名字是

哪三个字?

张天明: 张是弓长张,就是一张纸的张,天是天气的天,明

是明天的明。

柯林: 你是怎么来学校的?

张天明: 我先坐飞机, 从机场到学校坐出租汽车。柯林, 你

也住在这儿吗?

柯林: 不,这是新生宿舍,我住在校外。

张天明: 是吗? 你为什么住校外? 你觉得住在校内好, 还是

住在校外好?

柯林: 有的人喜欢住学校宿舍,觉得又方便又安全,有的

人喜欢住在校外, 因为校外的房子比较便宜。我住

在校外,除了想省点儿钱以外3,还为了自由。

再说 , 住在校内也不见得很方便。

张天明: 真的吗? 那我以后也搬到校外去。

6 Integrated Chinese • Level 2 Part 1 • Textbook

柯林: 你剛來,在學校住對你有好處望,可以適應一下學校

的生活。要是你以後想搬家, 我可以幫你找房子。

張天明: 好吧, 我以後要是搬家, 一定請你幫忙。

柯林: 天明,前邊没人了,我幫你把行李搬進去吧。

張天明: 好,謝謝。哎,我的電腦呢?…糟糕,電腦可能

拉®在出租車上了!

After You Study

Challenge yourself to complete the following tasks in Chinese.

1. Describe briefly who the two characters are.



誰住在這兒? 谁住在这儿?

LANGUAGE NOTES

- ② The opposite of 好處/好处 (advantage; benefit) is 壞處/坏处, (huàichu, disadvantage; harm).
- ③ In this text, 拉 (là) meaning "to leave something behind" is used colloquially. 拉 (là) and 落/落 (là)

柯林: 你刚来,在学校住对你有好处2,可以适应一下学校

的生活。要是你以后想搬家,我可以帮你找房子。

张天明: 好吧, 我以后要是搬家, 一定请你帮忙。

柯林: 天明, 前边没人了, 我帮你把行李搬进去吧。

张天明: 好,谢谢。哎,我的电脑呢?…糟糕,电脑可能

拉8在出租车上了!

2. List any similarities that you share with either of the two characters regarding your background and school life.

3. Name your criteria for choosing a place to live.



誰住在這兒? 谁住在这儿?

are both used to represent the sound. Note also that in this context both characters deviate from their normal pronunciation and meaning (拉, lā, to pull, and 落/落, luò, to fall.)



VOCABULARY

1	1.	開學	开学	kāi xué	vo	to begin a new semester
	2.	新生		xīnshēng	n	new student
	3.	輌	辆	liàng	m	(measure word for vehicles)
	4.	研究生		yánjiūshēng	n	graduate student
	5.	出生		chūshēng	v	to be born
-	6.	弓		gōng	n	bow
	7.	長	长	cháng	adj	long
	8.	校外		xiào wài		off campus
	9.	校内		xiào nèi		on campus
	10.	安全		ānquán	adj	safe
	11.	比較	比较	bĭjiào	adv/v	relatively; comparatively; rather;
						to compare
	12.	省錢	省钱	shěng qián	vo	to save money; to economize
	13.	自由		zìyóu	adj	free; unconstrained
	14.	不見得	不见得	bú jiàn de		not necessarily
	15.	好處	好处	hăochu	n	advantage; benefit
	16.	適應	适应	shìyìng	v	to adapt; to become accustomed to
	17.	生活		shēnghuó	n/v	life; livelihood; to live
	18.	搬家		bān jiā	vo	to move (one's residence)
	19.	幫忙	帮忙	bāng máng	vo	to help
_						

Parts of speech are indicated for most vocabulary items. Detachable compounds are marked as "vo." Four-character phrases, idiomatic expressions, and other phrases that cannot be categorized by part of speech are left unmarked.

 20. 拉
 là
 v (colloq.) to leave (something) behind

 Proper Nouns

 21. 張天明 张天明 Zhāng Tiānmíng
 Zhang Tianming (a personal name)

 22. 柯林
 Kē Lín
 Ke Lin (a personal name)

Enlarged Characters

機搬離邊遠處机搬离边远处



住宿費就是住在學校宿舍裹得付的錢。住宿费就是住在学校宿舍里得付的钱。

Culture Highlights

1 Most college students in China live in on-campus dormitories, typically with four students to a room. To alleviate crowding, many universities have invested in off-campus "student apartments" 學生公寓/学生公寓 (xuéshēng gōngyù) in recent years.

Municipally-funded colleges may have students who commute. Government-supported boarding schools for elementary, middle, and high school students can be found in remote rural areas. There are also private and expensive boarding schools. Living conditions at these schools vary. Coed dormitories are uncommon, if not unheard of.



A student apartment number plate

2 Because homonyms abound in Chinese, there is sometimes a need to disambiguate. For instance, Zhang Tianming's family name 張/张 (Zhāng) sounds the same as another family name 章 (Zhāng). Therefore, to distinguish one from the other, it is necessary to explain how to write the character. One common way to do that is to take the character apart, so Zhang Tianming's family name is said to be 弓長張/弓长张 (gōng cháng Zhāng) as opposed to 立早章 (lì zǎo Zhāng), with 張/张 (zhāng) being made up of 弓 (gōng) and 長/长 (cháng), and 章 (zhāng) being made up of 立 (lì) and 早 (zǎo). Another method of disambiguation is to use the family name in a disyllabic context or reference the same last name from a famous Chinese person. For instance, to differentiate the surname I (Jiang) from another with an identical pronunciation 姜 (Jiāng), one may say, 長江的江/长江的江 (Chángjiāng de Jiāng), 不是姜太公的姜 (bú shì Jiāng Tàigōng de Jiāng), [it's] the Jiang in Changjiang, (the Yangtze River), not the Jiang in Jiang Taigong (a famous historical figure).

> Zhāng 张/張 弓长张 章 立早章

Hú	斛	角落的角右加北斗的斗
	胡湖 壶狐狐	古月胡 江湖的湖 茶壶的壶 括弧的弧 犬犹旁右加西瓜的瓜

According to this chart, how many of these six family names can be introduced by taking apart their character components?

Grammar

1. The Dynamic Particle 了 (I)

The dynamic particle \mathcal{T} indicates that an action has occurred. It can appear either after a verb or at the end of a sentence. When \mathcal{T} appears after a verb, it signals the occurrence of an action. There is usually a time phrase in the sentence.

- ① 昨天晚上我看了一個電影。 昨天晚上我看了一个电影。 (Last night I saw a movie.)
- ② 去年我媽媽去了一次北京,在那兒住了很長時間。 去年我妈妈去了一次北京,在那儿住了很长时间。 (Last year my mother went to Beijing and stayed there for a long time.)

- ③ A: 這本書你看了嗎? 这本书你看了吗? (Did you read this book?)
 - B: 我看了。 我看了。 (Yes, I read it.)

Notice that \mathcal{T} is not the equivalent of the past tense. The action can take place in the future as in 4.

明天我吃了早飯去飛機場。 明天我吃了早饭去飞机场。 (Tomorrow I'll go to the airport after breakfast.)

Sometimes when \mathcal{I} appears after the object it also indicates occurrence of an action.

- 6 A: 你昨天做什麽了? 你昨天做什么了? (What did you do yesterday?)
 - B: 我搬家了。 我搬家了。 (I moved.)

Sometimes there isn't a time phrase in the sentence. The time implied is "just now" or "up till now":

- ⑥ A: 你買明天的電影票了嗎? 你买明天的电影票了吗? (Did you buy the ticket for tomorrow's movie?)
 - B: 買了。 买了。 (Yes, I did.)

- A: 等了多長時間? 等了多长时间? (How long did you wait?)
- B: 人不多,只等了五分鐘。 人不多,只等了五分钟。

(There weren't many people. I only waited five minutes.)

If there is an object after the verb and \mathcal{T} , the object is usually quantified, as in $\mathbf{0}$ and the first clause of $\mathbf{2}$. Under certain circumstances, the object need not be quantified in any way:

a. If the object is followed by another \mathcal{T} :

我給小李打了電話了。 我给小李打了电话了。 (I called Little Li.)

b. If the object is followed by another clause:

張天明買了機票就回家了。 张天明买了机票就回家了。 (Zhang Tianming went home right after he bought the plane ticket.)

c. If the object refers to a definite person or thing:

昨天我在學校裏看見了小王。 昨天我在学校里看见了小王。 (Yesterday I saw Little Wang at school.)

When T occurs at the end of a sentence, it may signify a new situation, some kind of change, or the occurrence or realization of an event or state:

→ 十月了,天氣慢慢冷了。十月了,天气慢慢冷了。(It's October. The weather is gradually turning cold.)

我想今天晚上看電影,可是明天要考試,所以不看了。 我想今天晚上看电影,可是明天要考试,所以不看了。 (I wanted to go see a movie tonight, but I have an exam tomorrow, so I won't be going.)

When there are two verb phrases in a sentence and the first verb phrase is followed by the particle \mathcal{T} , the two actions denoted by the verbs are consecutive. The second action begins when the first one is completed.

- 我下了課再去找你。我下了课再去找你。(I'll go look for you after my class.)
- 10 昨天我搬進了宿舍就去餐廳吃飯了。 昨天我搬进了宿舍就去餐厅吃饭了。 (Yesterday as soon I finished moving into the dorm, I went to eat at the cafeteria.)

In ⑤, the time of 去 is 下了課/下了课, or after the speaker finishes his/her class. In ⑥, the time of 去餐廳吃飯/餐厅吃饭 is 搬進了宿舍/搬进了宿舍, i.e., immediately after moving into the dorm.

2.The 是…的… Construction

When both the speaker and the listener know that an action or event has occurred and the speaker wants to draw attention to the time, place, manner, purpose, or agent of the action, the 是…的… construction is required. Although we call it the 是…的… construction, 是 is, in fact, often optional:

- A: 柯先生來了嗎?柯先生来了吗?(Did Mr. Ke come?)
 - B: 來了。 来了。 (Yes, he did.)

- A: (是)什麼時候來的? (是)什么时候来的? (When did he come?)
- B: (是)昨天晚上來的。 (是)昨天晚上来的。 (Yesterday evening.)
- A: (是)跟誰一起來的? (是)跟谁一起来的? (Whom did he come with?)
- B: (是)跟他姐姐一起來的。 (是)跟他姐姐一起来的。 (With his older sister.)
- A: (是)坐飛機來的還是開車來的? (是)坐飞机来的还是开车来的? (Did they come by plane or by car?)
- B: 開車來的。 开车来的。 (By car.)
- ② 張天明(是)在美國出生的。 张天明(是)在美国出生的。 (Zhang Tianming was born in America.)

That Zhang Tianming was already born is a given. The point of the statement is where he was born.

A: 你是大學生嗎? 你是大学生吗? (Are you an undergrad?)

- B: 不, 我是研究生。 不, 我是研究生。 (No, I am a graduate student.)
- A: 你是在哪兒上的大學? 你是在哪儿上的大学? (Where did you go to college?)
- B: 我是在紐約上的大學。 我是在纽约上的大学。 (I went to college in New York.)

To recapitulate, when it is a known fact that an action already took place, in order to inquire about or explain the particulars of the action, one should use 是…的… instead of $\mathbb{7}$.

3.除了…以外

除了…以外,還/还… is an inclusive pattern. The English equivalent is "besides" or "in addition to."

- ① 他除了學中文以外,還學日文。 他除了学中文以外,还学日文。 (=他學中文,也學日文。) (=他学中文,也学日文。) (Besides Chinese, he's also studying Japanese.)
- ② 我們班除了小王以外,還有小林去過中國。 我们班除了小王以外,还有小林去过中国。 (=小王和小林都去過中國。) (=小王和小林都去过中国。) (In our class, besides Little Wang, Little Lin has also been to China.)

電子張天明除了搬家以外,還買東西了。
昨天张天明除了搬家以外,还买东西了。
(=昨天張天明搬家、買東西。)
(=昨天张天明搬家、买东西。)
(In addition to moving, Zhang Tianming also went shopping yesterday.)

除了…以外,都…, on the other hand, is an exclusive pattern. The English equivalent is "except for":

- 除了小柯以外,我們班的同學都去過中國。
 除了小柯以外,我们班的同学都去过中国。
 (=小柯没去過中國。)
 (=小柯没去过中国。)
 (Except for Little Ke, every student in our class has been to China.)
 [Little Ke is the only one who has not been to China.]
- (Except for reading, I am willing to do anything in the evening.)

 [Reading is the only thing that I am not willing to do in the evening.]

4. 再説/再说

再説/再说 is used to provide additional reasons.

① 你别走了,天太晚了,再説我們要說的事還沒說完呢。你别走了,天太晚了,再说我们要说的事还沒说完呢。 (Please stay. It's getting late. Besides, we haven't finished discussing everything that we need to discuss.) 我不打算去日本旅行,日本東西太貴,再說我以前去 過日本。

我不打算去日本旅行,日本东西太贵,再说我以前去过日本。

(I'm not planning on traveling to Japan. Things in Japan are too expensive. Besides, I've already been to Japan.)

创 她不應該找那樣的人做男朋友,那個人不太聰明, 再說對她也不好。

> 她不应该找那样的人做男朋友,那个人不太聪明, 再说对她也不好。

(She shouldn't be dating someone like him. He isn't very bright. Besides, he isn't nice to her.)

而且 also means "besides" or "in addition." But unlike 再説/再说, it is not always explanatory. Consider the use of 而且 in the 不但…而且… (not only...but also...) structure:

- ④ 我這個學期不但上英文課,而且還上中文課。 我这个学期不但上英文课,而且还上中文课。 (Besides English, I'm also taking Chinese this semester.)
- 我妹妹不但喜歡唱歌,而且也喜歡跳舞。 我妹妹不但喜欢唱歌,而且也喜欢跳舞。 (My younger sister not only likes to sing but also likes to dance.)

In ①, ②, and ③, 再説/再说 is interchangeable with 而且, but in ④ and ⑤, 而且 cannot be replaced by 再説/再说.

5. Connecting Sentences (I)

We often speak in multiple sentences and need to connect them. In this lesson we have this example:

① 張天明: 是嗎? 你為什麼住校外? 你覺得住在校內好,還 是住在校外好?

张天明: 是吗? 你为什么住校外? 你觉得住在校内好,还 是住在校外好?

(Zhang Tianming: Is that so? Why do you live off campus? Do you think it's better to live on or off campus?)

柯林: 有的人喜歡住學校宿舍, 覺得又方便又安全, 有的人 喜歡住在校外, 因為校外的房子比較便宜。我住在校 外, 除了想省點兒錢以外, 還為了自由。再說, 住在 校内也不見得很方便。

柯林: 有的人喜欢住学校宿舍,觉得又方便又安全,有的人喜欢住在校外,因为校外的房子比较便宜。我住在校外,除了想省点儿钱以外,还为了自由。再说,住在校内也不见得很方便。

(Ke Lin: Some people like to live on campus. They think it's both convenient and safe. Some people like to live off campus because off-campus housing is relatively inexpensive. I live off campus. Besides wanting to save some money, I also want freedom. On top of that, it's not necessarily so convenient to live on campus.)

This exchange begins with Zhang Tianming asking Ke Lin, "Why do you live off campus?" Ke Lin mentions three reasons in his answer and uses 因為/因为…,除了…以外,還/还…, and 再説/再说… to connect them. Another way to connect the reasons is to use第一…,第二…,第三… (first...second...third...).

② 柯林: 有的人喜歡住學校宿舍, 覺得又方便又安全, 有的人 喜歡住在校外, 因為, 第一, 校外的房子比較便宜, 第二, 住校外比较自由, 第三, 住在校内不見得很 方便。

柯林: 有的人喜欢住学校宿舍,觉得又方便又安全,有的人喜欢住在校外,因为,第一,校外的房子比较便宜,第二,住校外比较自由,第三,住在校内不见得很方便。



學生還沒搬進來。 学生还沒搬进来。

Words & Phrases

A. 覺得/觉得 (to feel; to think)

覺得/觉得 can express a feeling as well as an opinion.

- ① 我今天覺得有點不舒服,不能跟你一起去游泳了。
 [feeling]
 我今天觉得有点不舒服,不能跟你一起去游泳了。
 (I don't feel very well today. I can't go swimming with you.)
- 之 大家都説那個電影好看,可是我看了以後覺得不怎麼樣。[opinion] 大家都说那个电影好看,可是我看了以后觉得不怎么样。

(Everybody says that's a very interesting film, but I didn't think it was all that great after seeing it.)

图 很多美國人認為 (rènwéi) 十八歲以後就應該離開家搬到別的地方住,我覺得不一定。 [opinion] 很多美国人认为 (rènwéi) 十八岁以后就应该离开家搬到别的地方住,我觉得不一定。

(Many Americans think that you should leave home and live somewhere else after you turn eighteen. I don't necessarily agree.)

When expressing an opinion, 覺得/觉得 is less formal than 認為/认为.

B. 方便 (convenient)

As an adjective, 方便 can appear in a sentence either as a predicate or an attributive.

① 住在城裏買東西很方便。[predicate] 住在城里买东西很方便。 (It's very convenient to shop in a city.)

- 我想問您一個問題,您現在方便嗎? [predicate] 我想问您一个问题,您现在方便吗? (I'd like to ask you a question. Is it convenient for you now?)
- 多方便的時候,請給我打個電話。[attributive] 方便的时候,请给我打个电话。 (Please give me a call whenever it's convenient for you.)

C.安全 (safe)

安全 is an adjective. It can be used as a predicate as well as an attributive.

- ① 這棟樓很安全○ [predicate] 这栋楼很安全○ (This building is very safe.)
- ② 你不必擔心,她現在很安全。[predicate] 你不必担心,她现在很安全。 (You don't have to worry. She's very safe now.)
- 我們宿舍的安全問題很大。 [attributive] 我们宿舍的安全问题很大。 (Our dorm has a big problem with safety.)
- 最安全的辦法是下午五點以後不准人進公司。 [attributive] 最安全的办法是下午五点以后不准人进公司。 (The safest solution is to not allow people to come into the company's building after 5:00 p.m.)

D. 省錢/省钱 (to save money; to economize)

省錢/省钱 means "to economize." It is a verb-object compound. Numerals and particles such as 了 can be inserted between the verb and the object.

- ●個星期少開一天車,一年可以省不少錢。每个星期少开一天车,一年可以省不少钱。
 (If you refrain from driving once a week, you'll save a lot of money over a year.)
- ② 這件襯衫週末打五折,可以省三十塊錢。 这件衬衫周末打五折,可以省三十块钱。 (This shirt is half off this weekend. You can save \$30/¥30.)
- ③ 我去年住在中國,吃飯很便宜,省了很多錢。 我去年住在中国,吃饭很便宜,省了很多钱。 (I lived in China last year. Food was very inexpensive. I saved a lot of money.)

E. 自由 (free; unconstrained)

自由 can be either a noun or an adjective.

- ① A: 在那個國家,你覺得人們有自由嗎? [noun] 在那个国家,你觉得人们有自由吗? (In that country do you think people have freedom?)
 - B: 我在那兒住了半年,覺得很自由。 [adjective] 我在那儿住了半年,觉得很自由。 (I lived there for half a year. I found it very free.)
- 2 我妹妹住在表姐家裏,她覺得很不自由。 [adjective] 我妹妹住在表姐家里,她觉得很不自由。 (My younger sister lives with my cousin. She finds it very restrictive.)

那個孩子快兩歲了,可以在地上自由地走來走去。
[adjective + 地 = adverbial]
那个孩子快两岁了,可以在地上自由地走来走去。
(That child is almost two. He can walk around freely.)

F. 不見得/不见得 (not necessarily)

An adverb, 不見得/不见得 can be used to express a dissenting opinion politely.

- ① A: 她是在中國出生的,中文一定很好吧? 她是在中国出生的,中文一定很好吧? (She was born in China. Her Chinese must be very good.)
 - B: 在中國出生的人,中文不見得好。 在中国出生的人,中文不见得好。 (People who were born in China don't necessarily speak good Chinese.)
- 報上說的不見得對。报上说的不见得对。(They don't necessarily have it right in the papers.)
- 這個城市路上車多,人多,開車不見得比走快。 这个城市路上车多,人多,开车不见得比走快。 (This city's streets are full of people and cars. Driving is not necessarily faster than walking.)

G. 好處/好处 (advantage; benefit)

好處/好处 is a noun. It can be used as a subject or an object.

● 坐飛機的好處是很快。 [subject] 坐飞机的好处是很快。 (The advantage of flying is speed.) 請你說說這樣做的好處。[object] 请你说说这样做的好处。 (Please tell us the advantage of doing it this way.)

好處/好处 often occurs in this construction:
A對/对B有好處/有好处(A is advantageous for B)

- ③ 聽錄音對學中文有好處。 听录音对学中文有好处。 (Listening to recordings is good for learning Chinese.)
- 道樣做對你没有好處。 这样做对你没有好处。 (Doing this has no advantage for you.)
- 6 在中國,上過大學、會用電腦、會說外語,對找工作有好處。 在中国,上过大学、会用电脑、会说外语,对找工作有好处。

(In China, having a college degree, knowing how to use a computer, and being able to speak a foreign language are advantages when it comes to looking for a job.)

H. 適應/适应 (to adapt; to become accustomed to)

適應/适应 is a verb. It takes a direct object.

- ① 你適應大學的生活了嗎? 你适应大学的生活了吗? (Are you accustomed to college life now?)
- ② 我來了兩年了,到現在還不適應這裏的生活。 我来了两年了,到现在还不适应这里的生活。 (I've been here for two years, but I'm still not used to life here.)

The object can be introduced by the preposition 對/对 and be placed before the verb 適應/适应.

- ⑥ 你對這裏的天氣已經適應了嗎? 你对这里的天气已经适应了吗? (Are you already used to the weather here?)
- 我們剛來美國,對美國的天氣還不適應。 我们刚来美国,对美国的天气还不适应。 (We've just arrived in the United States. We're not used to American weather yet.)



在這兒可以找到人幫你搬行李。在这儿可以找到人帮你搬行李。

Language Practice

A. What's Your Name?

Go around the class and introduce yourself. Explain your Chinese name so that your classmates will know which characters it uses. Ask your classmates to explain how to write their Chinese names. Ask your teacher to give you a Chinese name if you don't already have one.

B. So You Are Back!

Now that both you and your partner are back from summer break, ask and answer questions about your trips back to school by using the 是…的 construction.

EXAMPLE:

What date?

A: 你是幾號回學校來的? A: 你是几号回学校来的?

→ B: 我是二十三號回學校 B: 我是二十三号回学校

来的。

What day of the week?

How?

With whom?

C. What Else?

a. You know that your partner is taking Chinese this semester. Find out what other courses he or she is taking using 除了…以外, 還/还….You may use English to name the courses if you don't know how to say them in Chinese.

b. You know your partner can speak Chinese. Find out what other languages he or she can speak using 除了…以外,還/还….

D. Not Necessarily!

You are in a contrarian mood today. Using 不見得/不见得, disagree with everything that your partner says.

EXAMPLE:

student dorm

convenient

A: 住在學生宿舍很方便。 A: 住在学生宿舍很方便。

→ B: 住在學生宿舍不見得 B: 住在学生宿舍不见得 很方便。

很方便。

what the teacher says

living off campus

writing English

airplane tickets

people born in China

correct

more freedom

easier than writing Chinese

most expensive in August

cook delicious Chinese food

E. It's Good for You!

a. Your friend is recovering from a debilitating illness. Offer him some health advice.

EXAMPLE:





喝水對身體有好處。 喝水对身体有好处。



















b. Your friend Mr. Sinophilic is starting to learn Chinese by himself. Offer him some advice on Chinese study.

EXAMPLE:



→ 聽錄音對學中文有好處。 听录音对学中文有好处。

First piece of advice Second piece of advice Third piece of advice

F. Shoot! I Left It Behind!

EXAMPLE:





→ 糟糕,我把書拉在宿舍了。 糟糕,我把书拉在宿舍了。







2





2.





4





G. Helping the Newcomers

Work with a partner to brainstorm a list of things you can do to help a first-year student feel more at ease when he or she first arrives on campus.

H. Pros and Cons	
a. List the pros and cons of living on campus in a do	orm.
Pros	Cons
b. List the pros and cons of living off campus in an a	partment or a house.
Pros	Cons

c. Survey three of your classmates and see who prefers living on campus or off campus. Record their reasons and report back to the class.

Classmate #1 覺得住在校外比住在 校内好。因為… 觉得住在校外比住在 校内好。因为…

Classmate #2

Classmate #3

I. Should I Move?

Have a discussion about the pros and cons of living on campus compared to living off campus, and then summarize the group members' opinions by using the expression 有的…,有的….Possible points for discussion include: safety, doing laundry, use of the internet, shopping, expenses, dating, freedom…

EXAMPLE: close to classrooms

有的同學覺得住在校內, 離教室近,上課很方便。 有的同學覺得… 有的同学觉得住在校内, 离教室近,上课很方便。 有的同学觉得…

J. I Live Where I Live Because...

- **a.** Your partner will ask you the following questions. First answer them according to your own situation. Make sure to incorporate the expressions or constructions you have learned in this lesson.
- 1. Where do you live, on campus or off campus?
- 2. When did you move into the dorm/off campus?
- 3. What can you say to support your choice of living on/off campus?
- 4. Do all your friends live on/off campus as you do?
- 5. What would you say to those who have made a different choice?
- 6. Will you continue to live on/off campus next year?
- **b.** Then, based on your answers to the questions above, can you now explain your choice of living on/off campus in a short but coherent paragraph? Don't forget to incorporate 因為/因为,除了…以外,還/还…,再說/再说 and/or 第一,第二,第三 in order to connect the sentences.

Pinyin Text

Zhāng Tiānmíng shì dàxué yì niánjí de xīnshēng^①. Kuài kāi xué le, tā jiā lí dàxué hěn yuǎn, děi zuò fēijī qù xuéxiào. Tā zuò fēijī zuò le liǎng ge duō xiǎoshí. Xià fēijī yǐhòu, tā mǎshàng jiào le yí liàng chūzū qìchē, hěn kuài jiù dào le xuéxiào sùshè^①.

Zhāng Tiānmíng: Rén zhēn duō!

Kē Lín: Nǐ shì xīnshēng ba?

Zhāng Tiānmíng: Shì, wò shì xīnshēng. Nǐ ne?

Kē Lín: Wǒ shì yánjiūshēng. Zài zhèr bāng xīnshēng bān dōngxi. Qǐng wèn,

nĭ jiào shénme míngzi?

Zhāng Tiānmíng: Wǒ jiào Zhāng Tiānmíng.

Kē Lín: Zhāng Tiānmíng? Shì Zhōngwén míngzi ma?

Zhāng Tiānmíng: Duì, wŏ bàba māma shì cóng Zhōngguó lái de. Kěshì wŏ shì zài

Měiguó chūshēng, zài Měiguó zhăng dà de². Qǐng wèn nǐ de

míngzi shì...

Kē Lín: Wŏ zhèng zài xué Zhōngwén, wŏ de Zhōngwén míngzi shì Kē Lín. Nǐ

de míngzi shì nă sān ge zì?

Zhāng Tiānmíng: Zhāng shì gōng cháng zhāng, jiù shì yì zhāng zhǐ de zhāng, Tiān shì

tiānqì de tiān, Míng shì míngtiān de míng.

Kē Lín: Nǐ shì zěnme lái xuéxiào de?

Zhāng Tiānmíng: Wǒ xiān zuò fēijī, cóng jīchăng dào xuéxiào zuò chūzū qìchē. Kē Lín,

nĭ yě zhù zài zhèr ma?

Kē Lín: Bù, zhè shì xīnshēng sùshè, wǒ zhù zài xiào wài.

Zhāng Tiānmíng: Shì ma? Nǐ wèishénme zhù xiào wài? Nǐ juéde zhù zài xiào nèi hǎo,

háishi zhù zài xiào wài hǎo?

Kē Lín: Yǒude rén xǐhuan zhù xuéxiào sùshè, juéde yòu fāngbiàn yòu

ānquán, yŏude rén xǐhuan zhù zài xiào wài, yīnwèi xiào wài de fángzi bǐjiào piányi. Wŏ zhù zài xiào wài, chúle xiǎng shěng diǎnr qián yǐwài³, hái wèile zìyóu. Zàishuō⁴, zhù zài xiào nèi yĕ bú jiàn

de hěn fāngbiàn.

Zhāng Tiānmíng: Zhēn de ma? Nà wǒ yǐhòu yě bān dào xiào wài qù.

Kē Lín: Nǐ gāng lái, zài xuéxiào zhù duì nǐ yǒu hǎochu², kěyǐ shìyìng yí xià

xuéxiào de shēnghuó. Yàoshi nǐ yǐhòu xiǎng bān jiā, wǒ kěyǐ bāng nǐ

zhǎo fángzi.

Zhāng Tiānmíng: Hǎo ba, wǒ yǐhòu yàoshi bān jiā, yídìng qǐng nǐ bāng máng.

Kē Lín: Tiānmíng, qiánbian méi rén le, wŏ bāng nǐ bǎ xíngli bān jin qu ba.

Zhāng Tiānmíng: Hǎo, xièxie. Āi, wǒ de diànnǎo ne? ... Zāogāo, diànnǎo kěnéng là [®]

zài chūzū chē shang le!

English Text

Zhang Tianming is a college freshman. School is about to start. His home is very far from the university, so he has to take a plane to get to school. He is on the plane for more than two hours. After he gets off the plane, he hails a cab immediately. In no time he arrives at his school dormitory.

Zhang Tianming: There are a lot of people here!

Ke Lin: You must be a freshman.

Zhang Tianming: Yes, I am a freshman. How about you?

Ke Lin: I'm a graduate student. I'm here to help the freshmen move. What's

your name?

Zhang Tianming: My name is Zhang Tianming.

Ke Lin: Zhang Tianming? Is that a Chinese name?

Zhang Tianming: That's right. My mom and dad are from China, but I was born and

grew up in America. Your name is...?

Ke Lin: I'm studying Chinese. My Chinese name is Ke Lin. What are the

Chinese characters for your name?

Zhang Tianming: Zhang with gong (bow) [on the left] and chang (long) [on the right],

same character as the one for "piece" as in "a piece of paper," Tian as

in "weather," Ming as in "tomorrow."

Ke Lin: How did you get to school?

Zhang Tianming: I flew. From the airport I took a taxi. Ke Lin, do you also live here?

Ke Lin: No, this is the freshmen's dorm. I live off campus.

Zhang Tianming: Is that so? Why do you live off campus? Do you think it's better to

live on or off campus?

Ke Lin: Some people like to live on campus. They think it's both convenient and safe. Some people like to live off campus because off-campus housing is cheaper. I live off campus. Besides wanting to save some money, I also want my freedom. On top of that, it's not necessarily so convenient to live on campus. Zhang Tianming: Really? Then I'll move off campus, too, in the future. Ke Lin: You've just arrived, so it's good for you to live on campus and get used to school life. If you want to live off campus later, I can help you find a place. Zhang Tianming: OK. If I want to move later, I'll definitely ask for your help. Ke Lin: There's no one in front of you now. I'll help you move your baggage into your room. Zhang Tianming: OK. Thank you. Hey, where's my computer? Shoot, I might have left it in the cab!

SELF-ASSESSMENT

How well can you do these things? Check (\checkmark) the boxes to evaluate your progress and see which areas you may need to practice more.								
l can	Very Well	ОК	A Little					
Explain how to write my Chinese name								
Ask and answer questions about where I was born and grew up								
Discuss my preferences for living on or off campus								
Express a contrary view politely								